
Número 92  ¦  25-11-2021 Pàg. 4911

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Té la paraula l’honorable conseller de Política Territorial, 
Obres Públiques i Mobilitat per a donar resposta.

Quan vullga, senyoria .

El senyor conseller de Política Territorial, Obres Públiques i 
Mobilitat:

Gràcies, presidenta.

Gràcies, senyora diputada, per la pregunta.

És de veres que hui que és 25 de novembre, és el dia contra la 
violència de gènere, tenim una notícia, que hem fet també en 
Ferrocarrils de la Generalitat, i és que anem a destinar 11 milions 
d’euros en un programa europeu per a modernitzar tot el sistema 
de videovigilància tant en les estacions, en les andanes, com 
en totes les unitats tramviàries o de metro del Tram d’Alacant i 
també d’ací de València, per a convertir eixes estacions en un lloc 
més segur i més controlat (aplaudiments), perquè siga una decisió 
personal agafar o no un metro i no una decisió vinculada a la por 
de no trobar-se segures en un espai públic, que ha de ser segur i 
així hem de garantir-ho.

En segon lloc, també ha fet menció vosté, hi ha una fita 
important que comença en l’àrea metropolitana de València 
al mes de gener, que és la integració tarifària. Per primera 
volta, rodalies estarà integrat en l’EMT, en Metrovalencia, 
en Metrobús, el que serà una cosa molt important per a 
simplificar l’ús del transport públic en tota l’àrea metropo-
litana en més d’1,8 milions d’habitants, i també eixa simpli-
ficació zonal que permetrà una rebaixa de tarifes signifi-
cativa en tots els municipis de l’àrea metropolitana. I este 
model volem estendre’l també a altres àrees metropolita-
nes de València, com Castelló, o també a Alacant, Elx, en els 
propers mesos. Per tant, és un avanç en simplificació.

Bé, deia vosté, referint-me ja a la pregunta, que la situa-
ció sanitària ha anat millorant, hem anat reduint les condi-
cions; malgrat tot, encara no hem superat la pandèmia, 
encara estem en una situació molt complicada. De fet, les 
taxes de recuperació de l’ús del transport públic encara no 
estan a nivells previs a la pandèmia, encara estem al voltant 
del 70 %, i el que hem fet durant la pandèmia ha sigut utilit-
zar tots els mitjans i recursos que teníem per a ficar totes les 
unitats en circulació, i també en tot el personal.

Hem tingut dos dificultats afegides a este procés per culpa 
de la pandèmia: una és la utilització, la sobreutilització del 
personal de tallers, als que vull agrair-los, a tots els treba-
lladors i treballadores, tota eixa tasca que estan fent, tota 
la incorporació de trenta persones noves a tallers per a 
eixe manteniment, això ens retarda també i estem al cent 
per cent de la capacitat de les unitats que tenim ara; i, la 
segona, en la formació, ja que la COVID també ha influït 
molt en el retard de la formació dels nous maquinistes i 
del nou personal que ha d’entrar en ferrocarrils, i això és 
el que està retardant la tornada a la normalitat del servei 
nocturn. L’objectiu que tenim, i estem negociant-ho amb els 

sindicats, és, a més d’incorporar més personal, negociar-lo 
amb ells per al mes de febrer poder tornar a la normalitat el 
servei nocturn que teníem. No sols això, d’ací a allí sí que ja 
estem reforçant quan es produïx algun esdeveniment espor-
tiu, o d’altre tipus, ficant el servei que calga per a reforçar 
eixes línies i que els usuaris i les usuàries tinguen els menors 
inconvenients .

Per tant, acabe reiterant el meu agraïment a tots els treba-
lladors i treballadores de Ferrocarrils de la Generalitat 
Valenciana, la seua predisposició per part dels sindicats per 
a negociar que les condicions dels treballadors i treballa-
dores siguen adequades i poder tornar, el més aviat possi-
ble, a prestar el servei al cent per cent de la seua capacitat i, 
sobretot, el servei nocturn.

Moltíssimes gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Continuem amb la pregunta 1.062 que formularà el diputat 
Pedro Ruiz, del Grup Parlamentari Socialista, a la consellera 
d’Innovació, Universitats, Ciència i Societat Digital, sobre 
l’evolució del Districte Digital.

Quan vullga, senyoria .

El senyor Ruiz Castell:

Moltes gràcies, presidenta.

Bon dia, consellera .

A finals de 2017, durant la legislatura del primer govern del 
Botànic, el president de la Generalitat va a anunciar amb 
satisfacció l’acord mitjançant el qual la Comissió Europea 
donava llum verda a la possibilitat que la Ciutat de la Llum 
pogués acollir activitats econòmiques per part d’operadors 
privats, sense haver d’esperar quinze anys tal com estava 
inicialment contemplat .

Per a qui no conega la història podem recordar breument 
que Ciutat de la Llum es va constituir com a societat en l’any 
2000; que en 2004 la Generalitat Valenciana es va fer amb 
tot el seu capital social; que en 2005 el complex cinemato-
gràfic va començar a iniciar el seu camí com a tal; i que sis 
anys més tard, al desembre de 2011, la societat va entrar en 
concurs de creditors pels impagaments de l’executiu valen-
cià, tancant-se finalment en 2014 un pufo de 400 milions 
d’euros que simplifica la megalomania que els governs valen-
cians d’aquells anys van patir.

L’acord anunciat en 2017 amb la Comissió Europea va 
obrir la possibilitat de conservar la propietat de la Ciutat 
de la Llum, l’actual seu de la seua conselleria d’Innovació, 
Universitats, Ciències i Societat Digital que dirigix. No 
només se salvava així una inversió pública multimilionària, 
la qual va estar a punt de perdre’s en la seua totalitat, sinó 
que, a més, s’obria la possibilitat de posar en marxa un nou 



Número 92  ¦  25-11-2021 Pàg. 4912

projecte com el de Districte Digital, presentat fa ara quasi 
tres anys, al desembre de 2018. Una iniciativa ideada per a 
propiciar un canvi de model productiu cap una nova econo-
mia basada en solucions tecnològiques innovadores, un 
projecte d’èxit, que ara depén de la seua conselleria, i que 
ha començat a impulsar l’economia digital a Alacant i a tot 
el territori valencià mitjançant el subministrament i la gestió 
d’espais i serveis a empreses tecnològiques, per tal de crear 
un ecosistema únic i divers.

El catàleg d’empreses de Districte Digital no ha fet més 
que créixer aquests anys, així com la diversitat de la 
seua activitat tecnològica. El hub tecnològic compta en 
l’actualitat, segons les dades publicades, amb més de 
quatre-cents empreses i entitats que generen projec-
tes d’innovació, riquesa i ocupació en l’àmbit de les noves 
tecnologies, consolidant Alacant com un pol d’atracció 
d’empreses tecnològiques i posicionant-se com un gran 
facilitador d’oportunitats de negocis, tant per a les empre-
ses que l’integren com per al conjunt del teixit empresarial 
d’innovació del nostre país, amb una estratègia molt encer-
tada d’atracció i retenció del talent tecnològic mitjançant 
iniciatives com els reptes o challenges d’innovació oberta. 
Districte Digital ha aconseguit captar grans multinacio-
nals, empreses de prestigi en el sector tecnològic i donar 
resposta a l’actual demanda d’innovació afavorint sinèr-
gies i la col·laboració amb altres empreses, així com facili-
tant l’empleabilitat en l’entorn d’aquests sectors i de la nova 
economia .

Durant els darrers mesos, hem pogut llegir i escol-
tar la intenció d’aprofitar tot aquest impuls per a esten-
dre Districte Digital a altres parts del territori. Certament, 
l’ampliació de les instal·lacions de Districte Digital a diferents 
punts de la Comunitat Valenciana és una molt bona notí-
cia, més encara si es fa de manera sectorialitzada, i atenent a 
temàtiques relacionades amb les característiques i les neces-
sitats d’eixos punts del país. En eixe sentit, el president de 
la Generalitat va anunciar a aquesta cambra, en el debat de 
política general de la Comunitat Valenciana, farà uns mesos, 
la creació de nous clústers per tal de dur Districte Digital a 
diversos municipis; una estratègia molt interessant amb la 
qual fer que el sistema innovador valencià continue augmen-
tant a tot el nostre territori i es consolide com a motor 
essencial del nostre creixement econòmic, una iniciativa per 
a aconseguir la participació de totes les entitats i institu-
cions valencianes relacionades amb el sector tecnològic que 
convertirà a la Comunitat Valenciana en una plaça tecnolò-
gica de referència al Mediterrani i a Europa.

Per tot això, donada la importància estratègica que aquest 
tipus d’iniciativa ha tingut, i té, per al nostre país, li pregunte: 
quina és la valoració que fa de l’evolució de Districte Digital 
i quina informació ens pot donar al voltant dels plans que 
tenen des de la seua conselleria per tal de fer créixer i 
ampliar les instal·lacions de Districte Digital a altres punts 
del nostre territori?

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Té la paraula l’honorable l’honorable consellera d’Innova-
ció, Universitats, Ciència i Societat Digital, per tal de donar 
resposta a la pregunta formulada.

Quan vullga, senyoria .

La senyora consellera d’Innovació, Universitats, Ciència i 
Societat Digital:

Gracias, señora vicepresidenta .

Señor Ruiz, la valoración del crecimiento y evolución de 
Distrito Digital es muy positiva. Distrito Digital nace con 
el objetivo de crear un ecosistema que promoviera en su 
momento un impulso a la diversificación del tejido produc-
tivo valenciano hacia sectores de mayor valor añadido y a 
la promoción de profesionales de alta capacitación, y todo 
ello, pues, principalmente como respuesta a las profundas 
consecuencias de la crisis del 2008 que tuvo el conjunto de 
la economía valenciana y que estaba muy orientada espe-
cialmente en la zona del sur a actividades inmobiliarias. 
Inicialmente, Distrito Digital se centró en la política de atrac-
ción de empresas digitales nacionales e internacionales, 
habilitándose para ello dos edificios en Ciudad de la Luz, y 
ampliándose en 2019 al puerto de Alicante con el Distrito 
Digital 3.

Pero, además, dentro de las acciones que se están llevando a 
cabo para la consolidación de Distrito Digital, cabe mencio-
nar la rehabilitación realizada del antiguo edificio de restau-
ración que teníamos allí, en Ciudad de la Luz también, que 
estaba sin uso para su explotación y que ya está habilitado 
para doscientos cincuenta y un puestos de trabajo. Y en la 
puesta en marcha en junio de las obras de Distrito Digital 
5, en el puerto de Alicante, en el que se habilitarán quinien-
tos cincuenta y dos puestos de trabajo más. Actualmente, 
tenemos la previsión de cerrar 2021 con ochenta y cuatro 
empresas instaladas físicamente allí, en torno a los mil 
trabajadores.

Pero, además, Distrito Digital, como bien ha comentado, 
pues tiene la vocación de extenderse al conjunto de la 
Comunidad Valenciana. Para ello, se inició en el año 2020 un 
proceso de captación de empresas, asociaciones e institu-
ciones que estuvieran relacionadas con la economía digital 
en el conjunto de la comunitat creando el programa de adhe-
sión de partners y colaboradores. A fecha de hoy, existen 
doscientos partners y ciento veinte colaboradores que están 
adheridos a este programa. Y, adicionalmente, también, 
empresas de fuera de la Comunitat Valenciana manifesta-
ron su interés de formar parte de este programa y de las 
ventajas del mismo, por lo que se ha creado el programa de 
adhesión como partners internacionales el pasado mes de 
septiembre.

Por lo tanto, en definitiva, lo que le estoy comentando es 
que de lo que estamos tratando es de ofrecer un conjunto 
de servicios, un conjunto de servicios para la economía digi-
tal de la Comunitat Valenciana involucrando a distintos 
agentes. Y cuando se consolida anteriormente todo lo que 
estoy comentando, pues, entonces surge esa necesidad de 
extender Distrito Digital, más allá de la zona de Ciudad de la 
Luz, de la zona de Alicante, mediante el establecimiento de 
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una política de crecimiento sectorializado. Y para ello, pues, 
se instrumenta el desarrollo de distintos programas de inno-
vación abierta mediante el desarrollo de retos verticalizados. 
Los retos incluyen el lanzamiento de llamadas a la comu-
nidad innovadora para la presentación de soluciones en 
cada una de esas verticales, y ese procedimiento –como ha 
comentado– ha hecho que se puedan establecer clústeres 
en distintas ciudades. En concreto, definimos seis clústeres 
a lo largo del territorio: en Benidorm estará centrado en el 
turismo; en la Vega Baja abordará el cambio climático y sus 
efectos; en Gandia versará sobre la salud; en València sobre 
ciudades inteligentes; en Castellón sobre transición energé-
tica; y en el interior de Castellón sobre despoblación.

A todo lo anteriormente expuesto, también añadir que 
Distrito Digital tendrá sedes en ciudades de más de 
cincuenta mil habitantes y tendrá presencia en todas las 
comarcas, precisamente para ayudar a la digitalización y 
poder llegar a cien mil empresas valencianas en este tema . 
Con todo ello, lo que pretendemos es contribuir a mejorar la 
gestión e implantación de proyectos entre las corporaciones 
y las pymes tecnológicas, especialmente en acciones que 
tienen que ver con la nueva economía, asegurar la atracción 
de empresas y de proyectos que puedan llegar a los prin-
cipales agentes innovadores para producir una transferen-
cia eficaz de las soluciones digitales desde Distrito Digital al 
conjunto de los sectores relacionados, y también potenciará 
el desarrollo de programas de innovación que busquen solu-
ciones que generen valor a la Comunitat Valenciana.

Por lo tanto, vamos a seguir trabajando en ese cambio de 
modelo productivo que es una prioridad para nosotros y tan 
necesario, que aprovechemos esa herramienta impulsada 
por este Consell y que ha generado un ecosistema digital en 
la Comunitat Valenciana llamado Distrito Digital.

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Passem a la pregunta 1.040, que formularà el diputat Luis 
Martínez, del Grup Parlamentari Popular, també a la conse-
llera d’Innovació, Universitats, Ciència i Societat Digital, 
sobre la inclusió de les universitats valencianes a la web 
www.launiversitatencatala.cat.

Si és tan amable, polse...

Gràcies.

El senyor Martínez Fuentes:

Ho faré des d’ací per economia de temps i facilitem el treba-
lla al personal de la cambra.

Gràcies, presidenta.

Consellera, desde hace años los valencianos venimos pade-
ciendo intromisiones que vienen desde Cataluña. Estas 

intromisiones han venido acentuándose desde que en Cataluña 
hay un gobierno independentista y aquí gobierna el Botànic. 
En este sentido, veíamos cómo el Ayuntamiento de Barcelona 
incluía a las Fallas como «ese elemento festivo de los países 
catalanes» . Por otra parte, en la página de museos de Cataluña 
incluía también a Joaquín Sorolla como «ese autor de obras 
relevantes del panorama artístico catalán». Y, mientras tanto, 
consellera, ¿qué está haciendo su gobierno? Pues yo se lo diré: 
no hace absolutamente ¡nada!, ponerse de perfil.

Pero, mire, en los últimos meses estamos viviendo una injeren-
cia que, desde el punto de vista de nuestro grupo parlamenta-
rio, creemos que es muy grave: hay una página, que usted cono-
cerá, que es la página web www.launiversitatencatala.cat, que 
lo que hace es promover que se denuncie a aquel profesorado 
universitario que da sus clases de forma libre en castellano. Una 
página promovida también por Plataforma per la llengua, una de 
sus asociaciones afines y que ustedes riegan con subvenciones, 
podríamos denominar que es la Gestapo del castellano, porque 
utilizan las mismas técnicas que utiliza la Gestapo.

Yo, por eso, consellera, ¿le parece bien a usted esta 
página? ¿Qué ha hecho usted para evitar que se persiga al 
profesorado?

Y la pregunta concreta que le hacía era: ¿qué valoración 
hace de la página web launiversitatencatala.cat, cuyo obje-
tivo es denunciar al profesorado universitario que imparta 
sus clases en castellano y que incluye a las universidades 
valencianas . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Té la paraula l’honorable consellera per donar resposta a la 
pregunta formulada.

Quan vullga, senyoria .

La senyora consellera d’Innovació, Universitats, Ciència i 
Societat Digital:

Señor Martínez, ni la Generalitat Valenciana, ni esta conselle-
ria ni las universidades públicas de la Comunitat Valenciana 
tenemos ninguna relación con la página que está comen-
tando. Por lo tanto, no valoramos las publicaciones que se 
puedan mostrar en la misma . La cual, por otra parte, además, 
no parece ser ninguna web de ningún organismo oficial. Por 
ello, pues desde la conselleria que yo dirijo no vamos a reali-
zar ninguna valoración del contenido que se pueda mostrar 
en esta página . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a continuar en la formulació de la pregunta, té la paraula 
el senyor Martínez.


